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نيابت

نيابت

وظيفه نايب نسبت به مستحبات حج

منوبعنه از نيابت به بايد را مکه و مدينه مستحبات از مقدار چه دارد، نيابت بلدي حج انجام در که کسي ـ س۱۳۹۸
انجام دهد؟

--آية االله تبريزي: مستحبات مدينه ومکه اگر در ضمن اجاره ذکر نشود، بر عهده اجير نيست. بلي، آن مستحباتي که
در خود حج وعمره متعارف است بايد اتيان شود، واالله العالم.

--آية االله سبحاني:کسي که اجير شده در مورد مستحبات مکه و مدينه مثل زيارت قبرستان ابوطالب، مرقد نوراني
پيامبرخدا۹ وائمه بقيع وفاطمه زهرا۸ وشهداي احد، به هر ميزان که در قرارداد ذکر شده ويا عرفاً منصرف به آن است
عمل کند ؛ ليکن اگر در قرارداد چيزي بيان نشده بايد مستحباتي که معمولاً در اعمال حج نيابتي بجا آورده مي شود

ترک نشود و شايسته است که اورا در مشاهد مشرفه ياد کند.

--آية االله سيستاني: بايد طبق عقد اجاره عمل کند مگر اين که اطلاق نيابت طبق عرف عام يا خاص منصرف به انجام
بعضي از اعمال باشد.

--آية االله صافي: اگر در ضمن عقد اجاره نسبت به مستحبّات، خصوصياتي ذکر نشده باشد، احتياط اين است که
مستحباتي را که به طور متعارف همه يا اکثر حجاج انجام مي دهند و زحمت معتدّ به ندارد، اقلا يکبار به نيت منوب

عنه بجا آورد، واالله العالم.

--آية االله فاضل:به مقدار متعارف انجام دهد.

--آية االله مکارم: به مقداري که در نيابت متعارف است انجام مي دهد، مگر اين که شرط خاصي کرده باشند.

--آية االله نوري: مقداري که حجّاج به طور معمول ومتعارف انجام مي دهند لازم است، مگر اين که بيش از آن شرط
شده باشد.

س۱۳۹۹ ـکسي که در انجام حج بلدي نيابت دارد، آيا در برگشت از سفر حج نيز بايد به شهر منوبعنه برگردد يا لزومي
ندارد؟
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--آية االله تبريزي:لزومي ندارد، واالله العالم.

--آية االله سبحاني: خروج از مکه و يا رجوع به شهر منوبعنه لازم نيست.

--آيةاالله سيستاني: لازم نيست.

--آية االله صافي: برگشت به شهر منوب عنه لازم نيست بلکه در استيجار و تحقّق نيابت شرط بازگشت از مکه مطلقاً
معتبر نيست ولي اگر اجير کننده اجير را براي رفتن به حج و برگشتن به شهر منوب عنه اجاره کند، اجير بايد طبق

قرار اجاره عمل نمايد، واالله العالم.

--آية االله فاضل: خير، لازم نيست، مگر اينکه در ضمن عقد اجاره شرط شده باشد.

--آيةاالله مکارم: لزومي ندارد.

--آية االله نوري: برگشتن به شهر منوب عنه لازم نيست مگر اين که شرط شده باشد.

محل احرام براي نايب

س۱۴۰۰ ـشخصي در مدينه منوره، ديگري را اجير مي کند که براي پدروي حج ميقاتي بجا آورد ولي مشخص نکرده
است که از مسجد شجره محرم شود يا ميقات هاي ديگر، آيا اجير مي تواند از مسجد شجره به نيّت عمره مفرده محرم

شود وپس از آن به جحفه يا قرن المنازل برود وبراي عمره تمتّع استيجاري محرم شود؟

--آية االله تبريزي: در صورتي که قرينه اي ولو از جهت تعارف بر احرام از مسجد شجره احراز نشود مي تواند از خود
چهار ميقات ديگر نيز محرم شود، واالله العالم.

--آية االله خامنه اي: در فرض مذکور اجير مي تواند از هر کدام از مواقيت معروف، به نيابت محرم شود. مگر اين که
اجير گرفتن در مدينه، قرينه باشد بر اين که مستأجر نظرش مسجد شجره بوده که در اين صورت بايد از مسجد شجره

محرم شود.

--آية االله سبحاني: در فرض سؤال مي تواند از يکي از مواقيت معروفه براي عمره استيجاري محرم شود مگر اينکه
قرينه يا متعارف براي او احرام از مسجد شجره باشد.

--آية االله سيستاني: ظاهراً اين استيجار منصرف است به احرام از مسجد شجره ولي اگر چنين نباشد يا تصريح به
عدم تقييد کند اشکال ندارد.

--آية االله صافي: اگر منصرف به احرام او از مسجد شجره نباشد مانعي ندارد، واالله العالم.

--آية االله فاضل: چنانچه عقد اجاره انصراف و يا ظهور عرفي در احرام از خصوص مسجد شجره را نداشته باشد
اشکالي ندارد.
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--آيةاالله مکارم: اگر منظور اين است که عمره مفرده را انجام دهد و بعد به ميقات برگردد براي عمره تمتع استيجاري
محرم شود مانعي ندارد، مشروط بر اين که فاصله ميان دوعمره مطابق فتواي ما حفظ شود.

--آية االله نوري: اگر قرينه اي در بين نباشد که منظور مستأجر احرام از مسجد شجره است مي تواند.

عمره مفرده به نيابت از خود و ديگران

س۱۴۰۱ ـانجام يک عمره مفرده استحبابي، به نيت خود و به نيابت تبرّعي ديگران، صحيح است يا نه؟

--آية االله تبريزي: صحيح است، واالله العالم

--آية االله خامنه اي:مانع ندارد و صحيح است.

--آية االله سبحاني: اشتراک در نيت در عمره مفرده مستحبي يعني به نيت خود ونيابت ديگران و لو افراد زياد باشند
اشکالي ندارد و در تمام اعمال بايد افراد را و لو اجمالاً در نيت مد نظر داشت.

--آيةاالله سيستاني: اشکال ندارد.

--آية االله صافي: اشکال ندارد، واالله العالم

--آية االله فاضل: مانعي ندارد و صحيح است.

--آية االله مکارم: احتياط آن است آن را به نيّت خود بجا آورد و هر مقدار از ثواب آن را که مي خواهد بر ديگران
هديه کند.

--آيةاالله نوري: صحيح است.
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